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Αθήνα, σήµερα στις 4 Σεπτεµβρίου 2019, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.20’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 30-8-2019
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΙΔ’ συνεδριάσεώς του, της Παρασκευής
30 Αυγούστου 2019, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Ρυθµίσεις του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών και άλλες επείγουσες διατάξεις»).

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Αποφάσεις Βουλής: συζήτηση και ψήφιση, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 76 του Συντάγµατος και του άρθρου 118
του Κανονισµού της Βουλής, της πρότασης του Προέδρου της
Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της
Βουλής - Μέρος Κοινοβουλευτικό». 

Η συζήτηση γίνεται κατά ανάλογη εφαρµογή του άρθρου 108
παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν να
λάβουν τον λόγο οι εισηγητές, οι ειδικοί αγορητές και οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι για πέντε λεπτά.

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Πλειοψηφίας, κ. Ζωή Ράπτη.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

συζητούµε σήµερα στην Ολοµέλεια δύο αναγκαίες τροποποι-
ήσεις του Κανονισµού της Βουλής που προέκυψαν λόγω της
ανασύνθεσης του Σώµατος κατόπιν των εκλογών της 7ης Ιουλίου,
αλλά και λόγω της πρόσφατης ψήφισης του ν.4622/2019 σχετικά
µε την επιλογή του διοικητή της νέας Εθνικής Αρχής Διαφάνειας.

Με την προτεινόµενη πρώτη τροποποίηση του άρθρου 13 του
Κανονισµού προστίθεται στο άρθρο 13, παράγραφος 1 του Κα-
νονισµού αυτού ως µέλος της Διάσκεψης των Προέδρων της
Βουλής ο Πρόεδρος της Επιτροπής Βιβλιοθήκης της Βουλής.
Αυτό γίνεται για να αποκατασταθεί και αριθµητικά η πλειοψηφία
εντός του οργάνου που σήµερα είναι ισοψηφία µεταξύ κοινοβου-
λευτικής Πλειοψηφίας και του συνόλου της Αντιπολίτευσης και
σήµερα επικρατεί η ψήφος του προέδρου. Εξάλλου και στο πα-
ρελθόν, το 2017, το ζήτηµα αυτό της Διάσκεψης των Προέδρων
είχε επιλυθεί µε αντίστοιχο τρόπο, δηλαδή µε την προσθήκη στη
σύνθεση της του Προέδρου της Επιτροπής Οικονοµικών της
Βουλής τότε. 

Τώρα, αντιστοίχως, προστίθεται ο Πρόεδρος της Επιτροπής
Βιβλιοθήκης της Βουλής για να διαθέτει πλειοψηφία µίας ψήφου

το κόµµα της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας. Έτσι, ο αριθµός
των µελών του οργάνου αυξάνεται κατά ένα και διευκολύνεται η
λήψη των σχετικών αποφάσεων.

Υπενθυµίζω στο Σώµα ότι η σύνθεση της παρούσας Βουλής
είναι πλέον εξακοµµατική αντί για οκτακοµµατική όπως η προ-
ηγούµενη, γεγονός που επηρεάζει αντίστοιχα τη σύνθεση του
άνω οργάνου.

Με τη δεύτερη προτεινόµενη τροποποίηση θεσπίζεται η ανα-
γκαία κοινοβουλευτική διαδικασία για την επιλογή του νέου διοι-
κητή της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας σύµφωνα µε τις προσφάτως
ψηφισθείσες διατάξεις του ν.4622/2019 και ειδικότερα του άρ-
θρου 90, παράγραφος 2 αυτού.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε την προτεινόµενη διάταξη ο Πρόεδρος
της Βουλής συγκαλεί σε συνεδρίαση την Επιτροπή Θεσµών και
Διαφάνειας για την επιλογή, µετά από πρόταση του Υπουργικού
Συµβουλίου, του Διοικητή της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας µε
πλήρη θητεία. Αν η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας εγκρίνει
την πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου, τότε η απόφαση της
κοινοποιείται στον Πρωθυπουργό. Αν η πρόταση του Υπουργικού
Συµβουλίου δεν γίνει δεκτή από την Επιτροπή Θεσµών και Δια-
φάνειας, επαναλαµβάνεται η διαδικασία του δεύτερου εδαφίου
του άρθρου 90, παράγραφος 2, στοιχείο δ’ του ν.4622/2019 για
τον έτερο των δύο επικρατέστερων υποψηφίων. Αν αυτός επιλε-
γεί από την Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας, η σχετική από-
φαση κοινοποιείται στον Πρωθυπουργό. Αν δεν επιλεγεί, το
σχετικό πρακτικό της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας κοινο-
ποιείται στον Πρωθυπουργό.

Μετά από πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου για την επι-
λογή του διοικητή της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας για διετή θη-
τεία, αυτό αφορά την πρώτη περίοδο λειτουργίας της επιτροπής,
ο Πρόεδρος της Βουλής συγκαλεί σε συνεδρίαση την Επιτροπή
Θεσµών και Διαφάνειας για να αποφανθεί επ’ αυτής. Η απόφαση
της επιτροπής κοινοποιείται στον Πρωθυπουργό. 

Η τροποποίηση αυτή γίνεται µε προσθήκη εσωτερικής αρίθ-
µησης στην παράγραφο 2, στοιχείο α’ του άρθρου 43α του Κα-
νονισµού και σχετική προσθήκη της ως άνω διάταξης ως στοιχείο
ΙΙ.

Δεδοµένης, λοιπόν, της σηµασίας που αποδίδεται σήµερα στη
λειτουργία του νέου θεσµού της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας για
την καταπολέµηση της διαφθοράς στον τόπο µας, πράγµα το
οποίο συζητήθηκε και εκτενώς σε αυτή την Αίθουσα, αλλά και
του γεγονότος ότι το Υπουργικό Συµβούλιο ήδη πρότεινε την
προηγούµενη εβδοµάδα το πρόσωπο που προορίζεται για νέος
διοικητής της αρχής, είναι προφανής η αναγκαιότητα προσαρ-
µογής του Κανονισµού στα νέα δεδοµένα, ώστε η αρµόδια Επι-
τροπή Θεσµών και Διαφάνειας να ασκήσει τις κατά νόµο αρµο-
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διότητές της ως προς την επιλογή του άνω προσώπου. 
Και η επιλογή αυτή επιβάλλεται να γίνει το συντοµότερο δυ-

νατό, ώστε να εξασφαλιστεί η οµαλή έναρξη λειτουργίας της
νέας αρχής και είναι αυτονόητο βέβαια πως το γράµµα και το
πνεύµα της προτεινόµενης ρύθµισης εναρµονίζεται πλήρως µε
τις διατάξεις του ν.4122/2019.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω πως κατέστη σαφής
και σε όλες και σε όλους τους συναδέλφους η αναγκαιότητα της
άµεσης τροποποίησης του Κανονισµού της Βουλής, ώστε να εξα-
σφαλιστεί η εύρυθµη λειτουργία τόσο της Διάσκεψης των Προ-
έδρων, αλλά και να θεσµοθετηθεί η απαραίτητη κοινοβουλευτική
διαδικασία για την επιλογή του διοικητή της νεοσύστατης Εθνι-
κής Αρχής Διαφάνειας σύµφωνα µε τη νοµοθεσία που πρόσφατα
ψηφίσαµε.

Πρόκειται, λοιπόν, για εκείνες τις απαραίτητες παρεµβάσεις
στη λειτουργία του Σώµατος για τις οποίες ζητούµε τη στήριξη
όλων των συναδέλφων και σας καλούµε να τις υπερψηφίσετε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Ράπτη για την αγόρευσή της εντός του χρόνου.
Καλείται, λοιπόν, να λάβει τον λόγο ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ,

κ. Ζαχαριάδης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, καληµέρα.
Συζητήθηκε το θέµα εκτενώς και χθες στην επιτροπή. Αναφο-

ρικά µε την πρώτη αλλαγή, είναι απολύτως σαφές και κατανοητό
ότι αλλάζοντας η σύνθεση της Βουλής είναι δικαίωµα της Πλει-
οψηφίας να µπορεί να πλειοψηφεί στη Διάσκεψη των Προέδρων.
Και µε αυτή την λογική και εµάς η γνώµη µας και η διάθεση µας
σε αυτό το ζήτηµα είναι συγκαταβατική, αν και θεωρούµε ότι το
Κοινοβούλιο και η Διάσκεψη είναι το καλύτερο πεδίο εξεύρεσης
των συναινέσεων και της συνεννόησης.

Τώρα αναφορικά µε το δεύτερο άρθρο, δηλαδή την προσαρ-
µογή αναφορικά µε το ν.4622/2019, θα θυµάστε ότι είχαµε τοπο-
θετηθεί αναφορικά µε αυτό το ζήτηµα και στην Ολοµέλεια αρνη-
τικά. Προφανώς, ο Κανονισµός της Βουλής πρέπει να ενσωµα-
τώσει αυτή τη διάταξη για να µπορέσει να ισχύσει.

Εµάς η λογική µας ήταν και εξακολουθεί να είναι ότι πρέπει
µέσα από τη νοµοθεσία που ψηφίζεται να εξαντλείται στο πεδίο
της συναίνεσης, της συνεννόησης και της διαφάνειας γι’ αυτό εί-
χαµε επιµείνει στο ζήτηµα των 4/5. Αυτό δεν εξασφαλίστηκε και
µε αυτήν την έννοια θα τοποθετηθούµε ως «παρών» λόγω της
προηγούµενης τοποθέτησής µας, παρ’ όλο που αναγνωρίζουµε
ότι πρέπει να ενσωµατωθεί η διάταξη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα ήθελα να υπεν-

θυµίσω ιδιαίτερα για τους νεότερους των συναδέλφων, ορισµέ-
νοι και ορισµένες των οποίων βρίσκονται εδώ, ότι βάσει του
Συντάγµατος η Βουλή ρυθµίζει τα του οίκου της µε βάση τον Κα-
νονισµό της και το Σύνταγµα.

Άρα ό,τι νοµοθετικά αφορά εις την Βουλή πρέπει να περάσει
στον Κανονισµό της για να υλοποιηθεί εν συνεχεία από πλευράς
θεσµικής συµµόρφωσης της Βουλής, γιατί η Βουλή έχει αυτήν
την αυτονοµία.

Παρακαλείται να λάβει τον λόγο ο ειδικός αγορητής του Κινή-
µατος Αλλαγής, κ. Κεγκέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οµολογώ ότι µε µπερδέψατε µε την αναφορά σας, διότι βε-

βαίως η Βουλή σύµφωνα µε τον Κανονισµό και το Σύνταγµα κα-
θορίζει τα του οίκου της, αλλά τελικά µε τη δεύτερη αναφορά
σας ότι ο νόµος ψηφίστηκε έτσι, άρα πρέπει να τον ενσωµατώ-
σουµε έτσι, αποδεικνύεται ότι η Κυβέρνηση κανονίζει τα του Κα-
νονισµού της Βουλής.

Άρα δεν ισχύει αυτή η βασική αρχή στην προκειµένη περί-
πτωση. Αυτή, θα έλεγα, η διαφορετική αντίληψη Κυβέρνησης και
Βουλής θα έπρεπε να έχει αντιµετωπιστεί στο πρότερο στάδιο,
στη διαδικασία της διαβούλευσης, της συζήτησης για την ψή-
φιση του νοµοσχεδίου. Από τη στιγµή που εµπλέκεται εκ των
πραγµάτων η Βουλή µε τη γνωµοδότησή της για τη νέα αρχή η
οποία δηµιουργείται, θα έπρεπε να ληφθεί υπ’ όψιν το γεγονός
ότι η Βουλή θα µπορεί να γνωµοδοτεί και εφόσον, βεβαίως, συµ-

φωνήσουµε να ήταν αυτή η γνωµοδότηση µε αυξηµένη πλειοψη-
φία. 

Αυτό, τουλάχιστον, απαιτεί το πνεύµα συναίνεσης που εξέ-
φραζε το προηγούµενο διάστηµα και το κόµµα που σήµερα έχει
τη διακυβέρνηση της χώρας. Αλλά εδώ παρατηρούµε ότι συµ-
βαίνει αυτό που µπορούµε να πούµε ότι συνέβαινε και σε προ-
ηγούµενες περιπτώσεις, αλλά όχι πάντα. Με το που γίνηκε Κυ-
βέρνηση η Νέα Δηµοκρατία ξέχασε τα περί συναίνεσης. Και βέ-
βαια µε το έγινε Αντιπολίτευση ο ΣΥΡΙΖΑ θυµήθηκε τα περί συ-
ναίνεσης. Γιατί και αυτοί, ως κυβερνητική πλειοψηφία, δυστυχώς
δεν ήταν σε αυτό το πνεύµα. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι είναι ένα θέµα πάρα πολύ σοβαρό. Εµείς
τοποθετηθήκαµε θετικά στην ενοποίηση των κατακερµατισµένων
λεκτικών µηχανισµών. Ήταν µια απαραίτητη νοµοθετική πρωτο-
βουλία και ευχόµαστε να λειτουργήσει σωστά.

Διαφωνήσαµε, όµως, απόλυτα και ως προς την απλή πλειοψη-
φία που απαιτείται από την Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας και
βεβαίως –το ανεξήγητο- ότι η πρώτη θητεία µπορεί να είναι διε-
τής. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο δεν εξηγήθηκε. Θα µπορούσε να
ήταν µονοετής, θα µπορούσε να είναι τριετής. Από τη στιγµή που
προβλέπεται πενταετής ποιο ήταν το νόηµα; Να γίνει κανονικά η
διαδικασία.

Επανέρχοµαι, λοιπόν, και αναφερόµενος στην εισηγήτρια να
πω ότι δυστυχώς πληθαίνουν όχι από την πλευρά της συναδέλ-
φου, αλλά συνολικά από την Κυβέρνηση, τα επιχειρήµατα «µα
έτσι γινόταν και στο παρελθόν, µα έτσι το κάνατε και εσείς». 

Όσο αυξάνονται αυτά τα επιχειρήµατα, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω
κατανοείτε ότι τα κακώς κείµενα δεν διορθώνονται και δεν θα
διορθωθούν ποτέ. Αυτή η πρακτική η οποία ακολουθείται θα µε-
ταφερθεί και σε επόµενη φάση, σε επόµενο στάδιο.

Έτσι, λοιπόν, για µεν το πρώτο θέµα, όπως τοποθετήθηκα και
στην Επιτροπή Κανονισµού, θα πρέπει να δούµε εξ αρχής σε κά-
ποια χρονική περίοδο την οποία θα κρίνετε κατάλληλη το ζήτηµα
της συγκρότησης της Διάσκεψης των Προέδρων ούτως ώστε η
λαϊκή ετυµηγορία και η συγκρότηση της Βουλής να µην επηρεά-
ζει τη σύνθεση της Διάσκεψης των Προέδρων. 

Τι κάναµε, δηλαδή, και το προηγούµενο διάστηµα και τώρα;
Λέµε εντάξει, να φτιάξουµε τη Διάσκεψη των Προέδρων στα µέτ-
ρα µας. Πρέπει να ισχύει η αρχή της πλειοψηφίας; Βεβαίως. Πρέ-
πει να γίνεται κατάχρηση αυτής της αρχής ούτως ώστε αυτό που
µπορεί να αναπτυχθεί στη Βουλή, δηλαδή ο διάλογος, η διαβού-
λευση και να επιτευχθεί συναίνεση ή έστω συνεννόηση στα βα-
σικά ζητήµατα, να είναι µια δεύτερη βασική αρχή; Βεβαίως. Αυτά,
λοιπόν, να τα συζητήσουµε σε κάποια φάση. Στο στάδιο που βρι-
σκόµαστε, επειδή µε ανορθόδοξο τρόπο είχε εξυπηρετηθεί και
το προηγούµενο διάστηµα η αρχή της πλειοψηφίας στη Διά-
σκεψη των Προέδρων, δικαιολογείται και αυτή η τροποποίηση,
αλλά χρειάζεται συνολική αναθεώρηση.

Ως προς το άρθρο που αφορά την ενσωµάτωση της πρότασης
το περιεχόµενο του νόµου και την πρόταση που γίνεται στην Επι-
τροπή Κανονισµού ψηφίσαµε «παρών» γιατί ναι µεν το τυπικό της
ενσωµάτωσης θα πρέπει να προχωρήσει από την άλλη διαφω-
νούµε απολύτως µε αυτή τη λογική της Κυβέρνησης η οποία επι-
βάλλεται αυτή τη στιγµή στη Βουλή και δεν είχε τη δυνατότητα
για ελεύθερη βούληση και τη δυνατότητα για να διαµορφώσει,
όπως θα έδινε το σχετικό άρθρο, η ίδια η Βουλή, που είναι το κυ-
ρίαρχο όργανο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ήθελα να πω πριν

δώσω τον λόγο στον ειδικό αγορητή του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος, τον κ. Παφίλη, ότι προφανώς προηγήθηκε η νοµοθέτηση
του επιτελικού κράτους βάσει του οποίου σήµερα προσαρµόζε-
ται ο Κανονισµός, αλλά η Κυβέρνηση ανέθεσε στη Βουλή να
ακούσει τον διοικητή αυτού του φορέα ενώ θα µπορούσε, φαν-
τάζοµαι, να αποποιηθεί αυτής της διαδικασίας και να το κρατήσει
αποκλειστικά στον εαυτό της. 

Άρα η σύµπραξη της Βουλής δεν είναι κάτι το οποίο µειώνει
τη Βουλή. Είναι κάτι το οποίο δίνει ρόλο στη Βουλή και εµείς πρέ-
πει αυτόν τον ρόλο τώρα να τον θεσµοθετήσουµε για τον εαυτό
µας, αλλά είναι πώς το βλέπει καθένας.

Τον λόγο έχει ο κ. Παφίλης για πέντε λεπτά.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το επιχείρηµα της σηµερινής Κυβέρνησης, όπως και της προ-

ηγούµενης –δεν θυµάµαι των προηγούµενων- είναι ότι πρέπει να
συµπληρωθεί η διάσκεψη των Προέδρων µε κάποιο πρόσωπο
από τη Βουλή ώστε να υπάρχει κυβερνητική πλειοψηφία. 

Βέβαια ξεκινάω µε το εξής: όταν λέµε «η απόφαση της Διάσκε-
ψης των Προέδρων» κατά 99%, άντε να πω 90%, είναι απόφαση
του κυβερνητικού κόµµατος -είτε του σηµερινού είτε παλιότε-
ρου-, που έχει πλειοψηφία. Δηµιουργείται η αίσθηση ότι αποφα-
σίζει η Βουλή, αλλά δεν αποφασίζει η Βουλή γενικά. Η Βουλή έχει
πλειοψηφίες και µειοψηφίες. Αποφασίζει η κυβερνητική πλειοψη-
φία. 

Αυτή η κυβερνητική πλειοψηφία είναι πραγµατικά πλειοψηφία
στον λαό; Όχι. Η Νέα Δηµοκρατία σήµερα έχει εκατόν πενήντα
οκτώ Βουλευτές µε ποιο ποσοστό; Έπρεπε να έχει πάρει 52%.
Αναλογικά, δηλαδή, και µε βάση το αστικό πολιτικό σύστηµα
είναι πλαστή πλειοψηφία. Δηµιουργείται, δηλαδή, µια παντοδυ-
ναµία του ενός ή άλλου κόµµατος στη Βουλή η οποία στον λαό,
όµως, είναι µειοψηφία.

Κάτω από αυτό, λοιπόν, το σκεπτικό εµείς δεν ψηφίζουµε παρ’
ότι αντιλαµβανόµαστε το πως πρέπει να λειτουργεί. 

Ως προς το δεύτερο, που αφορά και τον Πρόεδρο της Εθνικής
Αρχής Διαφάνειας, ισχύει ακριβώς ό,τι ισχύει για όλες τις ανε-
ξάρτητες αρχές. Είναι ανεξάρτητες οι αρχές, αλήθεια; Όχι, λέµε
εµείς. Οι αρχές δεν είναι ανεξάρτητες για δύο λόγους. Ο πρώτος
λόγος γιατί αποφασίζουν σε ένα συγκεκριµένο θεσµικό πλαίσιο
είτε αυτό λέγεται ευρωπαϊκή νοµοθεσία είτε αποφάσεις της Κυ-
βέρνησης και δεν µπορούν να φύγουν από αυτό ούτε µπορούν
να κάνουν κάτι καλύτερο, για τον λαό κυρίως λέω. Και δεύτερον,
γιατί διορίζονται κυριολεκτικά από την εκάστοτε κυβέρνηση. Τι
ανεξάρτητη, δηλαδή;

Αυτό που συµβαίνει και εδώ τώρα είναι ότι θα γίνει αυτή η δια-
δικασία και αν δεν αποφασίζουν θα ξαναγυρίσει πάλι πίσω και
στο τέλος ποιος θα αποφασίσει; Το Υπουργικό Συµβούλιο. Άρα
είναι το θεαθήναι, κατά τη γνώµη µας, και είναι και υποκρισία.

Φυσικά µπορεί να υπάρξουν κάποιες επιµέρους αντιθέσεις,
αλλά η ουσία δεν αλλάζει, η εκάστοτε κυβέρνηση διορίζει όποι-
ους αυτή θέλει. Και έχοντας µια πλειοψηφία, η οποία επαναλαµ-
βάνουµε ότι είναι πλαστή σε σχέση µε τη λαϊκή βούληση ακόµα
και σ’ αυτές τις εκλογές που γίνονται, δηµιουργεί µια αυταπάτη
και στον κόσµο ότι αποφασίζει η Βουλή. 

Φυσικά συναινέσεις µπορεί να υπάρχουν. Και οι συναινέσεις
είναι τεράστιες ανάµεσα και στον ΣΥΡΙΖΑ και στο ΚΙΝΑΛ και στη
Νέα Δηµοκρατία, είναι το κοινό πρόγραµµα, τρίτο µνηµόνιο πα-
ραδείγµατος χάριν, και όλα τα υπόλοιπα. Αυτές είναι οι πολιτικές
συναινέσεις. Τώρα ο καυγάς που γίνεται µερικές φορές αφορά
στα πρόσωπα κυρίως, σε ποιον χώρο θα ανήκουν και φυσικά
κάθε κυβέρνηση αυτό που κάνει είναι να τοποθετεί τους δικούς
της.

Και λέω τώρα, έρχεται η αναθεώρηση του Συντάγµατος, βέ-
βαια έχει λήξει, και όλοι µιλάνε για την ανεξαρτησία της δικαιο-
σύνης. Η µία πλευρά είναι ότι η δικαιοσύνη εφαρµόζει νόµους
που ψηφίζονται, που είναι ό,τι είναι, αντιλαϊκοί κ.λπ.. Πώς διάολο
γίνεται κατά 95%-98% των απεργιών να βγαίνουν παράνοµες,
είναι ένα ερώτηµα το πώς, και δεν φταίνε οι δικαστές µόνο γι’
αυτό.

Δεύτερον, όλοι λένε να υπάρξει µια συναίνεση για τη δικαιο-
σύνη. Ο ΣΥΡΙΖΑ όταν ήταν αντιπολίτευση ήταν στα κεραµίδια.
Μόλις πήρε την κυβέρνηση έκανε ακριβώς ότι έκαναν οι προ-
ηγούµενοι. Τα ίδια έκανε η Νέα Δηµοκρατία. 

Εµείς προτείναµε να µπει για αναθεώρηση αυτό το άρθρο του
Συντάγµατος και να υπάρξει συζήτηση -και εκεί µπορεί να υπάρ-
ξει κάποια συναίνεση- να διορίζονται από ένα ευρύτερο σώµα
µόνο ή µε κάποιον άλλο τρόπο ώστε να έχουν µία ευρύτερη στή-
ριξη και όχι από την εκάστοτε κυβέρνηση. Γι’ αυτό είναι –δεν θέ-
λω να το λέω, αλλά αυτό είναι- κοροϊδία το να λέµε ότι είναι ανε-
ξάρτητη και να διορίζει όλη την ηγεσία της η εκάστοτε κυβέρ-
νηση.

Κάτω απ’ αυτό το σκεπτικό, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, εµείς δεν
θα ψηφίσουµε αυτές τις αλλαγές.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σειρά έχει η ειδική

αγορήτρια της Ελληνικής Λύσης, κ. Αθανασίου.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, βρι-

σκόµαστε σήµερα στην Ολοµέλεια για να συζητήσουµε την αλ-
λαγή του Κανονισµού της Βουλής σχετικά µε την αύξηση του
αριθµού των συµµετεχόντων στην Διάσκεψη των Προέδρων και
σχετικά µε τις αρµοδιότητες της Επιτροπής Θεσµών και Διαφά-
νειας για την έγκριση και διορισµό ουσιαστικά του διοικητή της
νεοσύστατης Αρχής Διαφάνειας, που η κυβέρνηση µε το νοµο-
σχέδιο για το επιτελικό κράτος εισήγαγε πρόσφατα. 

Και διαβάζοντας την αιτιολογική έκθεση, κύριε Πρόεδρε, τολ-
µώ να σας πω ότι δεν αντιλήφθηκα τις αιτίες, τους λόγους και
την αναγκαιότητα για κάποιες από τις ρυθµίσεις που η ολοµέλεια
καλείται να αποφασίσει σήµερα. 

Για ποιο λόγο, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να αυξηθεί ο αριθµός
των συµµετεχόντων στη Διάσκεψη των Προέδρων µε τη συµµε-
τοχή του Προέδρου της Επιτροπής της Βιβλιοθήκης της Βουλής;
Σε τι ωφελεί εντέλει η παρουσία του; Γιατί στην αιτιολογική έκ-
θεση δεν µας το αιτιολογείτε ως οφείλετε, ούτε µας ενηµερώ-
σατε γι’ αυτό. Αποσκοπεί στον πλουραλισµό των σκέψεων, δρά-
σεων και εντέλει αποφάσεων της Διάσκεψης των Προέδρων; Θα
είναι αποτελεσµατικότερη η Διάσκεψη των Προέδρων µε αυτήν
την προσθήκη ή απλώς θα έχουµε ακόµα µία ψήφο υπέρ µας;
Θα έχουµε µία ψήφο υπέρ µας! 

Και επίσης, κύριε Πρόεδρε, ποια θα είναι η οικονοµική επιβά-
ρυνση αυτής της πρότασης στον προϋπολογισµό; Πόσο θα στοι-
χίσει και θα επιβαρύνει τον προϋπολογισµό η συµµετοχή του
συγκεκριµένου προσώπου στην εν λόγω διάσκεψη και µε ποιο
ανταποδοτικό όφελος για τις εργασίες της διάσκεψης, το Κοινο-
βούλιο και ειδικότερα τον ελληνικό λαό;

Περαιτέρω, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, στην παρά-
γραφο 2 του άρθρου 43 του Κανονισµού της Βουλής προβλέπε-
ται η προσθήκη αρµοδιοτήτων της ειδικής µόνιµης Επιτροπής
Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής, προκειµένου αυτή να δύνα-
ται να εγκρίνει την τοποθέτηση του διοικητή της Εθνικής Αρχής
Διαφάνειας.

Ωστόσο, από την ανάγνωση του κειµένου της προσθήκης,
όπως αυτό ήρθε στην επιτροπή και σήµερα στην Ολοµέλεια, δεν
είναι καθόλου σαφές ποια διαδικασία θα ακολουθηθεί εάν απορ-
ριφθεί και ο δεύτερος υποψήφιος που θα προταθεί στην Επι-
τροπή Θεσµών και Διαφάνειας, σύµφωνα µε το τελευταίο εδάφιο
της πρώτης παραγράφου της προσθήκης. Θα προταθεί ο αµέ-
σως επόµενος επιλαχών από τον κατάλογο που έχει συσταθεί
από το Συµβούλιο Διοίκησης ή θα ξαναγίνει ο διαγωνισµός από
την αρχή για την εν λόγω θέση και σε πόσο χρονικό διάστηµα;
Και περαιτέρω, µε ποια πλειοψηφία θα δοθεί η έγκριση ή µη της
κατατεθείσας προτάσεως για το πρόσωπο-υποψήφιο για την εν
λόγω θέση;

Κατά τη γνώµη µας, τότε δέον θα ήταν λόγω της σηµαντικό-
τητας της θέσεως και της λειτουργίας της αρχής η έγκριση να
παρέχεται µε αυξηµένη πλειοψηφία από την Επιτροπή Θεσµών
και Διαφάνειας, δηλαδή, αυτή των 3/5 των µελών της επιτροπής
για την καλύτερη και µέγιστη δυνατή συναίνεση των κοινοβου-
λευτικών οµάδων.

Χθες αυτό ελέχθη στην επιτροπή και ο Πρόεδρος µου έδωσε
την απάντηση ότι θα κωλυσιεργήσει όλη η διαδικασία. Εµείς ως
Ελληνική Λύση, επιµένουµε ότι µ’ αυτό τον τρόπο θα έχουµε
πραγµατική δηµοκρατία, κύριε Πρόεδρε.

Είναι άλλωστε µια αρχή που θα ελέγχει και θα αξιοποιεί το σύ-
νολο του δυναµικού που θα της διατεθεί από το κράτος προς
όφελος του κράτους, της πολιτείας και εν τέλει του ελληνικού
λαού. Θα πρέπει να επιδιώκεται η µέγιστη δυνατή κοινοβουλευ-
τική συναίνεση στην επιλογή του διοικητή της αρχής και να µην
αποτελεί µία επιλογή κοµµατική ή κυβερνητική, όπως είπαν και
οι άλλοι συνάδελφοι. 

Φυσικά θα µπορούσε να προταθεί η αρχική πρώτη ψηφοφορία
για την παροχή έγκρισης να απαιτεί µία υψηλή πλειοψηφία στο
πνεύµα των ανωτέρω, αλλά και µία δεύτερη ψηφοφορία πιο ανα-
λογική αλλά όχι όµοια της παραγράφου 4 του άρθρου 39.  

Με αυτό τον τρόπο, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, θα
επιβάλλεται από το νοµοθέτη και τη δηµοκρατία µας ως πρώτη
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επιλογή και γνώση της εκάστοτε κυβέρνησης και του Πρωθυ-
πουργού µία ευρεία κοινοβουλευτική συναίνεση, η οποία θα πρέ-
πει να επιδιώκεται εξ αρχής τόσο προς όφελος του έθνους και
του πολιτεύµατος όσο και του ίδιου του θεσµού της Αρχής Δια-
φάνειας, που πρέπει να είναι ένας θεσµός ανεπηρέαστος και
αδιάβλητος, αλλά και µία δεύτερη διαδικασία ελλείψει αρχικής
συµφωνίας στην επιτροπή που θα µπορεί να οδηγήσει σε ορισµό
διοικητή της αρχής µε πρωτοβουλία της εκάστοτε συνέργειας
προς αυτό, αφήνοντας όµως ανεκπλήρωτο το αρχικό πνεύµα του
νοµοθέτη για συναίνεση, το οποίο πάντα πρέπει να επιδιώκεται,
χωρίς ωστόσο να διακόπτεται και να εµποδίζεται και η λειτουργία
του κράτους.

Εγώ θέλω να τελειώσω, αγαπητοί συνάδελφοι -µιας και µου δί-
νεται η τιµή να µιλώ από το Βήµα- µε το ότι εµείς στην Ελληνική
Λύση συνεχίζουµε να ζητάµε αυτές τις είκοσι υπογραφές για τη
διερεύνηση ευθυνών του τέως Υπουργού, κ. Κοτζιά για τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών. Είναι επιθυµία του ελληνικού λαού!

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ πολύ.
Τα περισσότερα που ρωτήσατε, τα απαντήσαµε χθες. Ρωτή-

σατε, όµως και για το κόστος. Το κόστος να προστεθεί ένα µέλος
στη Διάσκεψη των Προέδρων είναι 65 ευρώ. Αυτό δεν είναι συν-
τριπτικό εν σχέσει µε το ότι πρέπει να αποκατασταθεί η πλειοψη-
φία, η οποία γίνεται αποδεκτή στη λειτουργία αυτών των επι-
τροπών. Η πλειοψηφία φυσικά δεν απαγορεύει τις ευρύτερες συ-
ναινέσεις. Είναι, όµως, ένα τελικό στάδιο λήψης αποφάσεων.

Και επειδή κάποια στιγµή είπατε «εµείς προτιµούµε την κωλυ-
σιεργία από τη δηµοκρατία», µάλλον εννοούσατε «προτείνουµε
τη δηµοκρατία από την κωλυσιεργία». Το λέω για να µην κάνουµε
διορθώσεις. 

Τον λόγο έχει η κυρία Μπακαδήµα εκ µέρους του ΜέΡΑ25.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα εδώ να συζητήσουµε την πρό-
ταση του Προέδρου της Βουλής αναφορικά µε την τροποποίηση
δύο άρθρων του Κανονισµού, συγκεκριµένα των άρθρων 13 και
43α.

Η προσθήκη στο πρώτο άρθρο αφορά στη διεύρυνση των
µελών που συµµετέχουν στη Διάσκεψη των Προέδρων ενώ η
δεύτερη προτείνει την επιλογή του διοικητή της νεοσυσταθείσας,
έπειτα από την ψήφιση του πρόσφατου νόµου του επιτελικού
κράτους ν.4622/2019, Εθνικής Αρχής Διαφάνειας από τη µόνιµη
Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής τόσο για την
πλήρη όσο και για τη διετή θητεία κατά την έναρξη λειτουργίας
αυτής.

Μολονότι σαφέστατα κατανοούµε την ανάγκη να ενσωµατω-
θούν στον Κανονισµό της Βουλής αποφάσεις που είτε αφορούν
ένα υφιστάµενο όργανο είτε αφορούν µία αρχή που συστάθηκε
µε νόµο ακριβώς εξαιτίας του περιεχοµένου αλλά και της ουσίας
των δύο προσθηκών, δεν µπορούµε παρά να είµαστε αντίθετοι
και στις δύο και να καταψηφίσουµε τόσο επί της αρχής όσο και
επί των άρθρων, παρ’ ότι χθες στην επιτροπή ψηφίσαµε «Πα-
ρών».

Επιτρέψτε µου, όµως, να εξηγήσω τους ακριβείς λόγους αυ-
τής της εναντίωσης. Κατ’ αρχάς σύµφωνα µε το άρθρο 13 του
Κανονισµού τα µέλη που απαρτίζουν στην παρούσα φάση τη Διά-
σκεψη των Προέδρων είναι εκτός από τον Πρόεδρο της Βουλής,
οι αντιπρόεδροι των κοµµάτων, ο διατελέσας Πρόεδρος κ. Νίκος
Βούτσης, οι έξι Πρόεδροι των Διαρκών Κοινοβουλευτικών Επι-
τροπών, ο Πρόεδρος της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας, οι
Πρόεδροι των έξι κοινοβουλευτικών οµάδων που ως είθισται αν-
τικαθίστανται από τους αντιπροσώπους τους και ο Πρόεδρος της
Επιτροπής Οικονοµικών της Βουλής, ενώ σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 5 του ίδιου άρθρου οι αποφάσεις λαµβάνονται µε από-
λυτη πλειοψηφία των παρόντων µελών -εκτός αν φυσικά ορίζεται
διαφορετικά απ’ άλλες διατάξεις- και σε περίπτωση ισοψηφίας
υπερτερεί η ψήφος του Προέδρου.

Αναλύοντας έτσι την παρούσα σύνθεση από τα είκοσι τέσσερα
µέλη, τα δεκατρία ανήκουν στην κυβερνώσα παράταξη. Με την
εφαρµογή της προτεινόµενης προσθήκης του Προέδρου της
Επιτροπής της Βιβλιοθήκης της Βουλής, έχουµε την αύξηση των

µελών σε είκοσι πέντε και αυτών που ανήκουν στη Νέα Δηµοκρα-
τία σε δεκατέσσερα. Και αν δούµε σε βάθος την πρόταση µπο-
ρούµε να παρατηρήσουµε πως ουσιαστικά, αλλά και πρακτικά,
η Κυβέρνηση ακολουθεί την τακτική του ΣΥΡΙΖΑ, που είχε παλαι-
ότερα προσθέσει στη Διάσκεψη των Προέδρων τον Πρόεδρο της
Επιτροπής Οικονοµικών της Βουλής. Προσθέτει και εκείνη τώρα,
µε τη σειρά της, τον Πρόεδρο της Επιτροπής της Βιβλιοθήκης. 

Με την τακτική αυτή έχουµε την προσθήκη σε ένα όργανο -
που σαφέστατα γνωρίζετε καλύτερα από µένα, γιατί είστε παλαι-
ότεροι όλοι σε αυτά τα έδρανα- που εκτός από διαδικαστικές
αποφάσεις, όπως ο καθορισµός των εκάστοτε ηµερήσιων διατά-
ξεων και των διαδικασιών των εντός της Ολοµέλειας συζητή-
σεων, λαµβάνει και πολιτικές αποφάσεις, όπως για παράδειγµα
η επιλογή των επικεφαλής των ανεξάρτητων αρχών. Έτσι προ-
στίθεται ένας κοσµήτορας, που παρ’ ότι έχει εκλεγεί από την
Ολοµέλεια, το αντικείµενο της επιτροπής που προεδρεύει, απο-
τελεί µία αποκλειστικά εσωτερική διαδικασία όπως είναι η λει-
τουργία της βιβλιοθήκης. Και παρ’ ότι είναι σαφέστατα σηµαντική
για το Κοινοβούλιο, παραµένει αµιγώς εσωτερική και χωρίς πο-
λιτικές προεκτάσεις. Φυσικά το ίδιο ισχύει και για την Επιτροπή
Οικονοµικών της Βουλής.

Η λογική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πίσω απ’ αυτές τις κι-
νήσεις τόσο της τωρινής όσο και της προηγούµενης κυβέρνησης
είναι προφανής: Είναι η διατήρηση από πλευράς της εκάστοτε
κυβέρνησης του ελέγχου της Διάσκεψης των Προέδρων.

Εµείς, ως ΜέΡΑ25 οφείλουµε να καταγγείλουµε αυτή την πρα-
κτική που καθιστά ένα όργανο ευρύτερων συναινέσεων και πο-
λιτικού πολιτισµού, ένα ακόµη πιόνι επίδειξης της πολιτικής
κυριαρχίας της κάθε κυβέρνησης. Παράλληλα, ζητάµε την από-
συρσή του και την τροποποίησή του, ώστε να αφαιρεθεί από τη
Διάσκεψη και ο Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονοµικών της Βου-
λής.

Περνώντας τώρα στο δεύτερο άρθρο, θα πρέπει να σηµειωθεί
πως από τη σχετική συζήτηση του νοµοσχεδίου του επιτελικού
κράτους είχαµε εκφράσει έντονα τη διαφωνία µας για αυτή καθ’
αυτή τη σύσταση της αρχής που αποτελεί ένα ακόµη δείγµα της
υπερσυγκέντρωσης εξουσιών στο πρόσωπο του Πρωθυπουρ-
γού. Δεν θα µπορούσαµε να τηρήσουµε διαφορετική από αυτή
τη στάση και στη σηµερινή συζήτηση. Καθώς η αρχή παραµένει
στον απόλυτο έλεγχο του Πρωθυπουργού, κρίνουµε ως εξόχως
υποκριτικό να επιλέγεται ο Διοικητής της από την Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας της Βουλής. Ας επιλέγεται και αυτός από
τον Πρωθυπουργό, ώστε να µην χρησιµοποιείται η επιτροπή σαν
µέσο δηµιουργίας εντυπώσεων στους πολίτες µιας επίπλαστης
δηµοκρατικής συναίνεσης και διαλόγου µεταξύ των κοινοβου-
λευτικών κοµµάτων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Απλώς, ήθελα να σας πω ότι στην επιτροπή, στη Διάσκεψη των

Προέδρων η αριθµητική αναλογία σήµερα είναι 12-12 και όχι 13-
12. Είναι 12-12 και θα γίνει 13-12. Ο λόγος που είναι ισοπαλία
οφείλεται στο ότι ο Πρόεδρος της Επιτροπής Θεσµών και Δια-
φάνειας είναι από την Πλειοψηφία, όµως ο Αντιπρόεδρος είναι
από τη Μειοψηφία. Εσείς εκλάβατε ότι και ο Αντιπρόεδρος είναι
από την Πλειοψηφία. Άρα, τώρα γίνεται 13-12 και όπως είναι
ΜέΡΑ25 έτσι η Διάσκεψη των Προέδρων γίνεται είκοσι πέντε, όχι
ΜέΡΑ25! 

Τον λόγο έχει ο κ. Τραγάκης που είναι εκ των συναδέλφων που
ζήτησαν τον λόγο για λίγα λεπτά και µετά θα προχωρήσουµε
στην ψηφοφορία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πήρα τον λόγο για
έναν και µόνο λόγο: Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πω τι συνέβαινε
όλες αυτές τις φορές στη Διάσκεψη των Προέδρων, όταν συζη-
τούσαµε τον Κανονισµό της Βουλής στην Επιτροπή Κανονισµού.

Η Επιτροπή Κανονισµού, το θέµα του Κανονισµού δεν έρχεται
πολύ συχνά στο Κοινοβούλιο και υπήρχαν πάντοτε –εκτός από
µια περίοδο, κάποια- ευρύτατες συναινέσεις. Για πρώτη φορά
βλέπω ότι ο Πρόεδρος φέρνει µια διάταξη αλλαγής του Κανονι-
σµού σε δύο θέµατα τα οποία είναι αυταπόδεικτα ότι έτσι έπρεπε
να γίνει και υπάρχει µια αντίδραση άνευ προηγουµένου.
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Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πω ότι η Διάσκεψη των Προέδρων
είναι το κορυφαίο κοινοβουλευτικό όργανο. Όµως, είναι και επι-
τροπή. Τι συνέβαινε µε τον Κανονισµό της Βουλής όσον αφορά
τις επιτροπές; Σαφώς ο Κανονισµός της Βουλής προβλέπει ότι
το κυβερνών κόµµα πρέπει να έχει την πλειοψηφία. Το προβλέ-
πει. Έχετε ποτέ αναρωτηθεί, παραδείγµατος χάριν, στην Επι-
τροπή Κοινωνικών Υποθέσεων γιατί το κόµµα της πλειοψηφίας
έχει είκοσι έξι και τα υπόλοιπα είκοσι πέντε; Σε όλες τις άλλες
επιτροπές γιατί υπάρχει αυτό; Γιατί το προβλέπει ο Κανονισµός.
Επειδή και η Διάσκεψη των Προέδρων είναι επιτροπή, άρα, ο Κα-
νονισµός προβλέπει ότι πρέπει να έχει την πλειοψηφία, ανεξάρ-
τητα του γεγονότος ότι, εάν ο Πρόεδρος της Επιτροπής Θεσµών
και Διαφάνειας δεν ήταν Αντιπρόεδρος της Βουλής, τότε δεν θα
συµµετείχε και ο Αντιπρόεδρος ο προερχόµενος από την Αντι-
πολίτευση. 

Άρα, σε ό,τι αφορά το θέµα της αύξησης κατά ενός του Προ-
έδρου της Βιβλιοθήκης στη Βουλή, δίνει το δικαίωµα στο κυβερ-
νών κόµµα να έχει την πλειοψηφία. Γιατί δίνει το δικαίωµα αυτό;
Γιατί πρέπει να λαµβάνονται αποφάσεις κατά πλειοψηφία. Στην
προηγούµενη Διάσκεψη των Προέδρων, παραδείγµατος χάριν,
είχε έρθει δύο φορές η περίπτωση να υπερισχύσει η ψήφος του
Προέδρου. Αυτό ο Πρόεδρος σχεδόν δεν το απεδέχθη τότε,
όπως και νοµίζω ότι και ο Πρόεδρός µας τώρα δεν θα αποδεχό-
ταν ποτέ να κάνει χρήση του δικαιώµατος της διπλής ψήφου για
να ληφθεί µια απόφαση. Άρα, ορθώς περνάει η διάταξη αυτή και
έπρεπε να περάσει.

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο θέµα για την επιλογή του Διοικητή:
Η επιλογή του Διοικητή είναι απόφαση της Κυβέρνησης που νο-
µοθέτησε η Βουλή, δηλαδή, υπάρχει νοµοθέτηµα της Βουλής,
υπάρχει νόµος της Βουλής που προβλέπει διαδικασίες, οι οποίες
διαδικασίες πρέπει να ενσωµατωθούν στον Κανονισµό οπωσδή-
ποτε. Άρα, αφού έπρεπε να γίνει αυτό, η Βουλή δεν θα µπορούσε
να αρνηθεί στον Κανονισµό της να ενσωµατώσει αυτές τις δια-
τάξεις και αυτό κάνει.

Από κει και πέρα, η κρίση επί του νοµοθετήµατος έγινε τότε
που συζητούνταν ο ν.4622/2019 και δηµοσιεύτηκε 7-8-2019 και
είναι καινούργιος νόµος. Άρα, οι κρίσεις επί του νοµοθετήµατος
είναι λογικές και εφικτές. Όµως, η απόφαση της Επιτροπής Κα-
νονισµού που σήµερα κρίνουµε να συµπεριληφθεί στον Κανονι-
σµό είναι επιβεβληµένη.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, σας έκανα µια πρόταση και στην
επιτροπή και δώσατε µια απάντηση η οποία µε ικανοποίησε.
Όπως ξέρετε, έχω επεξεργαστεί πολύ την αλλαγή του Κανονι-
σµού και σε ότι αφορά το Κοινοβουλευτικό Μέρος, αλλά και σε
ότι αφορά το Μέρος Β’ που αφορά το προσωπικό. Μου είπατε
ότι εντός του Οκτωβρίου –ξέρω εγώ- θα είµαστε έτοιµοι να φέ-
ρουµε αυτές τις αλλαγές. 

Πρέπει να γίνει αυτό γιατί υπάρχουν πάρα πολλές περιπτώσεις
που πρέπει να αλλάξει, παραδείγµατος χάριν, το Κοινοβουλευ-
τικό Μέρος –εσείς το είπατε και σωστά το είπατε- σε ότι αφορά
τον χρόνο οµιλητών είτε αφορά τους Προέδρους των κοµµάτων
είτε αφορά όλους τους άλλους οµιλητές. 

Εγώ έχω θέσει πάρα πολλές φορές το θέµα των Κοινοβουλευ-
τικών Εκπροσώπων, διότι δεν µπορεί ο κάθε Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος σηκώνοντας το χέρι του να παίρνει τον λόγο. Δεν
δικαιούται να τον παίρνει και έχει γίνει συνήθεια εδώ οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι να σηκώνουν το χέρι και να παίρνουν
τον λόγο. Άρα, ορισµένα θέµατα επί του Κανονισµού πρέπει να
αλλάξουν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ορισµένοι κοινοβουλευτικοί.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Πάντοτε ορισµένοι κοινοβουλευτικοί.
Άρα, ορισµένα θέµατα πρέπει να αλλάξουν και εύχοµαι, ελπίζω

και πιστεύω, αν έχει περάσει και από την Επιτροπή για την Ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος, αν υπάρχουν διατάξεις που και εκεί-
νες θα θεσπιστούν πια στο αναθεωρητέο Σύνταγµα, να ενσω-
µατωθούν στον Κανονισµό της Βουλής.

Ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστώ τους συ-
ναδέλφους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής και των άρθρων της πρότασης του Προ-
έδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του
Κανονισµού της Βουλής - Μέρος Κοινοβουλευτικό». 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση επί της αρχής;
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όχι.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Όχι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς η πρόταση

του Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του
Κανονισµού της Βουλής - Μέρος Κοινοβουλευτικό» έγινε δεκτή
επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων. Η ψήφισή τους θα
γίνει χωριστά. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 της πρότασης
ως έχει;

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όχι.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Όχι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς το άρθρο 1

της πρότασης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 της πρότασης

ως έχει;
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όχι.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Παρών.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς το άρθρο 2

της πρότασης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο της

πρότασης;
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Παρών.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Παρών.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς το ακροτε-

λεύτιο άρθρο της πρότασης έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψη-
φία.

Προχωρούµε στην ψήφιση της πρότασης και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση και στο σύνολό

της;
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όχι.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Όχι.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η πρόταση έγινε

δεκτή και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς η πρόταση του Προέδρου της Βουλής «Για την τρο-

ποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής - Μέρος Κοι-
νοβουλευτικό», έγινε δεκτή κατ’ αρχήν, κατ’ άρθρο και στο
σύνολο κατά πλειοψηφία και έχει ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2019 2419



2420 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση της παραπάνω πρό-
τασης του Προέδρου της Βουλής.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό έχω την τιµή

να σας ανακοινώσω ότι οι Υπουργοί Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Οικονοµικών, Υγείας, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών και Υπο-
δοµών και Μεταφορών κατέθεσαν στις 2-9-2019 σχέδιο νόµου:
«Κύρωση της από 24-7-2019 Π.Ν.Π. �Λήψη µέτρων για την αντι-
µετώπιση άµεσων κινδύνων και αναγκών στις περιοχές της Πε-
ριφερειακής Ενότητας Ανατολικής Αττικής που επλήγησαν από
τις πυρκαγιές της 23ης Ιουλίου 2018.� (Α’ 127), σύσταση και κα-
ταστατικό λειτουργίας της εταιρείας �Μάτι Ξανά�».

(Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή)
Πριν ζητήσω την άδεια για λύση της συνεδριάσεως, να δια-

βάσω ένα αίτηµα συναδέλφου για απουσία στο εξωτερικό. Ενη-

µέρωση είναι περισσότερο.
«Προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων
Αξιότιµε, κύριε Πρόεδρε, σας ενηµερώνω ότι θα απουσιάζω

από τις εργασίες της Ολοµέλειας και των Επιτροπών από την Τε-
τάρτη 4 Σεπτεµβρίου έως την Παρασκευή 6 Σεπτεµβρίου, ευρι-
σκόµενος στο Ελσίνκι σε κοινοβουλευτική αποστολή. 

Με εκτίµηση, Τάσος Χατζηβασιλείου, Βουλευτής Σερρών»
Ο Βουλευτής κ. Χατζηβασιλείου ζητεί, λοιπόν, άδεια απουσίας

στο εξωτερικό.
Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος λύεται η συνεδρίαση.
Ώρα λήξης 11.00’.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ    ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


